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15 cr. rândul cu litere garmond — şi timbru de 30 cr. 
pentru iie-care publicare.

O voce ruséseá
despre

c h e s t i u n e a  o r i e n t a l ă .
Din incidentul nefericitului resbel 

greco-turcesc şi după visita Momirchu- 
lui nostru la Petersburg, se fac fel şi 
fel de combinaţiuni cu privire la des- 
legarea chestiunii orientale.

Un amic al (farului „Alkotmány“ 
care după posiţia sa se (jice, că stă aprópe 
de cercurile politice ale guvernului ru
sesc, publică în acésta fóie o convor
bire ce o a avut cu Igniateff, fostul 
ambasador rusesc la Constantinopol.

Fiind multe idei din acésta con
vorbire de interes public, étá câteva 
în extras.

Ce s’a statorit între cei doi mo- 
narchi la Petersburg, (lice Igniateff, nu 
se scie nimic. Dar’ că s’a făcut un 
„entente cordiale“ pentru tóté even
tualităţile cu privire la deslegarea che
stiunii orientale din incidentul resbelu- 
lui greco-turcesc şi cu privire la asigura
rea păcii europene, nu mai încape nici 
o îndoială, interesul comun al Austro- 
Ungariei şi Rusiei este manţinerea păcii 
europene, ér’ acésta nu se va puté manţi- 
nea, decât numai dacă se va susţine statul 
actual teritorial în peninsula balcanică. 
Cu tóté acestea acéstil stare de lucruri în 
Europa póte fi conturbată din parteă 
Angliei, carea se nisuesce a aţîţa pu
terile europene între sine, ca astfel ea 
să-şi p0tă ajunge în total scopurile sale 
în Asia şi Africa. Chestiunea egipténá 
va eşi în curénd la ivélá, şi dacă atunci 
puterile continentale vor fi de acord, 
Anglia va trebui sé renunţe la ocu
parea Egiptutui.

Anglia a dus pe Grecia în aven
tura cu Creta, sperând, că Bulgaria şi 
Serbia se vor folosi de ocasiune şi vor 
rescula Macedonia, pe carea apoi acestea 
o vor împărţi între sine. Dacă peninsula 
balcanică a luat odată foc, precum 
spera guvernul angles, interesele au- 
stro-ungare şi rusesci se ciocnesc şi 
Austro-Ungaria va cere sprijinul An
gliei în contra Rusiei. Rusia ínsé a 
prevăxjut intrigile anglese şi a purces 
precum s’a vă(jut. Rusia trebue să-şi 
grijască acum mai bine ca ori şi când de 
interesele sale comerciale, căci numai 
prin acésta îşi póte asigura posiţia sa de 
mare putere universală. Pănă când 
Rusia nu ’şi-a terminat căile ferate spre 
Asia, mai cu sémá spre Siberia, şi n’a 
deschis cale bogăţiilor sale în aceste 
părţi ale imperiului, pănă atunci ea 
nu se va ocupa de cestiuni secundare, 
ca cestiunea orientală din Balcani. în 
consecuenţă intregitatea teritorială a im
periului turcesc este în interesul primo 
loco al Rusiei de a o susţină.

Convenirea celor trei împăraţi nu 
exclude amiciţia ruso-francesă, pentru-că 
Germania este puterea, carea sprigi- 
nesce pe Francia în chestiunea egipténa 
faţă de pretensiunile anglese. Singură 
în tripla alianţă s’a făcut óre-care schim
bare întru cât Italia a devenit o putere 
numai de a dóua mână şi probabil se 
va alia în ascuns cu Anglia, carea ’i-a 
promis înfărirea de putere maritimă.

Cu privire la mediaţiunea între 
Grecia şi Rusia a <j's Igniateff, că ini- 
ciativa o va lua Rusia, îndată ce Grecia 
o va cere acésta. Pórta în privinţa 
acésta pretinde sé ţină ocupată o

parte din Tesalia, carea Turcia la anul 
1891 a fost silită a o ceda Greciei în 
sensul contractului dela Berlin, pănă 
va puté depune rebonificarea speselor 
de resbel. Puterile însă nu se învoesc 
cu acésta, căci s’ar eluda susţinerea 
statului quo în peninsula balcanică, ci 
se vor îngriji de uo împrumut pe séma 
Greciei din caro sé plătăscă Turciei 
spelele de resbel.

Mai mult năcas face Rusiei şi 
Austro-Ungariei în privinţa mediaţiu 
nei Sârbia, carea cu tóté, că vede 
alianţa dintre Austro-Ungaria şi Rusia, 
nu încetâză de a spera după ajutor 
dela acéstá putere pentru de a ocupa 
Bosnia dela cealaltă.

Acestea sunt ideile comunicate de 
Igniate fî respectivul amic dela Peters
burg al diarului „Alkotmány“.

Destul de importante revelări pentru 
de a nu fi trecute cu vederea din 
partea celor ce dispun de sórtea po- 
pórelor.

Coaliţia poporală (lela 1848. Sub
firma acésta s'a constituit Dumineca pen
ultimă în Budapesta o reuniune pobticâ con
dusă de Bartha, Ugrón şi soţii cu scopul 
de a apăra independenţa Ungariei atât în 
privinţa dreptului public ca stat, cât şi în 
privinţa economiei faţă de ori cine, dar mai 
cu séma faţă de Austria. E de însemnat, 
că numiţii corifei la alegerile trecute n’au 
putut străbate în parlament şi astfel ca să 
nu rămână fără rol politic în periodul 
de faţă, au trebidt sé desvólte o activitate 
afară de parlament şi îndreptată precum se 
vede mai mult în contra partidului liberal 
dela putere. La adunarea de constituire au luat 
parte la vre-o 800 de Magiari veniţi din 
tóta ţâra. In discursul de de deschidere, 
Ugrón a vorbit vehement în contra Austriei, 
susţinând, că acésta nu respectă de loc nici 
condiţiunile de aliat, nici cele spirituale ori 
materiale ale Ungariei, ci tinde mereu la 
umilirea şi ruinarea acesteia pe tóté tere- 
nele. Stindardul magiar e vătămat (dar D-V. 
ce faceţi cu drapelul şi cu colorile Austriei 
în Ungaria? Red. „T. R“.): în armata co
mună limba magiara nu e considerată şi 
dintre oficeri abia 6°/0 sunt magiari. Carac
terul de stat magiar al Ungariei nu iese 
la ivélá la festivităţile internaţionale în străi
nătate. (Porţile de fer, Petersburg, etc.) După 
Ugrón vorbi şi Bartha, carele se descarcă 
mai cu sâmă asupra guvernului şi a parti
dului liberal, dela putere, carele mereu şi 
întru tóté se ingeréza fără nici un drept. 
Acesta pentru-ca să pótá ţină puterea cât 
mai mult în mână, se încunjură cu tot fe
liül de ómeni căpătuiţi; abusézá de puterea 
publică de care supune; a confiscat drep
turile cetăţenesci şi a creat un parlament, 
care nu represintă voinţa poporului; a su
primat libertatea convingerei; dreptul de în
trunire îl supune arbitriuiui, dreptul electoral 
atârnă dela presidentul alegerei; libertatea 
pressei tinde a o mărgini la minimul etc. etc. 
Pentru vindecarea tuturor acestor rele, trebue 
ca cetăţenii să se organiseze într’o societate 
politică, carea sé pótá da pept cu puterea 
organisatâ a guvernului şi a partidului li
beral efectuită prin abus, prin puterea pu
blică şi prin corumpere cu tot feliül de 
mijlóce.

Adunarea s’a terminat cu un banchet.
Românul are un proverb, care sună: 

„Adi mie, mâne ţie“, şi care fórte nimerit 
se póte aplica în caşul de faţă şi faţă de 
dnii Bartha, Ugrón et consortes. De mii de 
ori li s’a arătat magiarilor multele fără de

legi ce ni le-au făcut organele statului şi 
societatea magiară în privinţa călcărei drep
turilor nóstre de tot feliül, dar înzădar, căci 
tóté aceste erau privite ca cel mai înflăcărat 
patriotism, se înţelege magiar, tocmai din 
partea dlor Bartha, Ugrón et consortes, şi 
étá, că acum tocmai ei să plâng din causa 
efectelor acestui fel de patriotism magiar.

Mai gustaţi şi D Vóstrá din el, pănă 
le va veni rendül şi celorlalţi „patrioţi“ dela 
putere.

A(ji mie, mâne ţie.

Răspunsul lui Badeni în causa ordi- 
naţiunei pentru egala îndreptăţire a limbei 
cehice cu cea germana în Austria.

E cunoscută interpekţiunea deputatului 
Dr. Funke, adresată parlamentul austriac cu 
privire la ordinaţiunea celor 5 miniştrii au- 
striaci în causa mai sus amintită. Respunsul 
la acésta ordinaţiune l’a dat Badeni în şedinţa 
dela 6 Main a. c. în Reichsrath. Badeni 
arată, că astfel de ordinaţiuni nu sunt lucruri 
nóue în Austria, şi tocmai liberalii germani, 
au fost aceia, cari au dat în trecut astfel de 
ordinaţiuni, dar atunci erau ei la putere şi 
era deci altă împrejurare. A<ji însă puterea 
se află în mâna altora şi fiberalii daţi la pă
rete se folosesc de acésta ordinaţiune numai 
ca de o armă în contra acelora, dând pe 
.patriotul“.

După o desbatere în câteva şedinţe, 
fórte furtunóse, camera a trecut la ordinea 
(Jilei preste interpelaţiune. Deci Badeni şi gu
vernul seu nu vor fi puşi sub acusă.

Necasul ,:beralilor noştri, magiari.

Sinodul archidiecesan.
Şedinţa V.1 7

Joi, la 24 Aprile 1897 st. v.

Şedinţa se deschide la órele 10 a. 
ni. prin presidiul ordinar I. P. S. Sa 
Miron Romamil; notarial şedinţei Dr. 
I o s i f  Bl aga.

Se cetesce protocolul şedinţei pre- 
mergátóre şi se autentică.

Presidiul presentéza sinodului ur- 
mátórele esibite:

a) Credenţionalul deputatului mi- 
rén din cercul Braşovului, loan Popea ; 
se dă comisiunei verificătdre.

b) Raportul consistoriului cu pri
vire la rescriptul ministerial prin care 
cere a i-se aşterne în fie-care an soco
telile fondaillor şi fundaţiunilor archi
diecesane; se dă comisiunei organisătdre ;

c) Raportul consistorial, prin care 
se promovézá sinodului ABC-dariul ma
ghiar pentru şcdlele elementare popo
rale de Mat. Voilean şi Petru Bod; se 
dă comisiunei şcolare;

d) Petiţiunea mai multor parochieni 
din Dobra pentru esmiterea unui co
misar în scopul aplanării unor afaceri 
din tract; se dă comisiunei petiţionare.

La ordinea (jilei: propuneri şi in
terpelări.

Deputatul Virgil O n i ţi u face ur- 
mătdrea propunere :

„Sinodul archidiecesan reasumăză 
conclusul sinodal Nr. 114 şed. X. din 
1894 cu privire la tipărirea tuturor 
manualelor şcolare în tipografia archi- 
diecesană în acel sens, ca de sub con
clusul citat se fie esempte manualele 
destinate pentru şcdlele medii şi şcdla 
comercială superidră din Braşov“.

Sinodul acceptă propunerea şi o 
dă comisiunei şcolare.

La ordinea ciilei comisiunea şco
lară. Referent Dr. Petru S pa n .  Ra
portul consistorial, fiind tipărit şi îm
părţit între membrii sinodali se pri- 
vesce de cetit; se primesce în general, 
ca basă la desbaterea specială şi se 
aclude la protocol sub litera corespun- 
(jétóre.

Intrând în desbaterea specială si
nodul la propunerea comisiunei şcolare, 
i-a spre sciinţă partea privitóre la şc0- 
lele medii din Braşov şi Brad, la şc0- 
lele comerciale superióre din Braşov, 
la secţiunea pedagogică din seminariul 
Andreian şi la şcdlele poporale, c’o sin
gura observare, ca lucrul de mână 
atât în secţiunea pedagogică, cât şi în 
şcdlele poporale să fie cultivat cu mai 
mult zel; ér la punctul f) privitor la 
învăţători, consistoriul se recércá a stă
rui, ca numărul învăţătorilor definitivi 
să se înmulţiască. La datele statistice 
comisiunea propune, ca pe viitoriu să 
inducă şi numărul învăţătorilor pensio
naţi, precum şi a celor morţi, ca astfel 
să se pótá ţinea uşor evidenţă despre 
starea statului învăţătoresc.

Cu privire la partea a IlI-a, de
spre catechisaţiune, comisiunea luând în 
minuţi0să desbatere cestiunea acésta şi 
constatându-se, că catechisaţiuneîn multe 
locuri se negligă séu se face defectuos, 
propune Venerabilului sinod urmátó- 
rele : Să se îndrume Consistoriul, ca 
în tóté centrele, unde se află şc0le medii 
cercetate de elevi gr.-orientali, să insti- 
tue catecheţi stabili cu un salariu co- 
răspuncţătoriu şi a presenta la sesiunea 
viitóre un raport în acésta materie.

Deputatul Tit. V. G h i a j a  (jice: 
Ca catichet, care îmi fac datorinţa cu 
multă promptitudine şi conscienţiositate, 
trebue să escepţionez cuvéntul „de
f e c t u o s “, pe care nu-1 pot considera 
ca privitoriu la mine. De altcum pri
mesc propunerea comisiunei.

Ref Dr. Şpân:  Comisiunea ä vor
bit în general, şi nu s’a provocat la 
caşuri speciale.

Sinodul primesce propunerea co
misiunei. Partea privitóre la examene 
şi visitarea scólelor se i-a spre sciinţă, 
cu observarea ca visitarea scólelor să 
se continue încât e numai posibil prin 
comisari consistoriali. De asemenea şi 
partea a Vl-a despre ajutóre, şi a Vll-a 
despre stipendii se i-au spre sciinţă.

La titlul VIII despre conferenţele 
învăţătoresci, comisiunea cu considerare 
la tristul fapt, că multe dintre reuniu
nile nóstre învăţătoresci sunt împede- 
cate în funcţionarea lor prin organele 
statutului, din motivul, că nu au sta
tute, propune, ca consistoriul să elabo
reze un proiect de statute pentru tóté 
reuniunile învăţătoresci, pe care apoi 
să-l înainteze forurilor competente spre 
aprobare.

Dr. B a r c i a n spriginesc propu
nerea comisiunei, cu atât mai mult, 
că chiar şi consistoriul — după cum 
ni se spune în raport — c o n t e m -  
p l â z ă  un astfel de statut. Mie mise 
pare însă, (jLe Dr. Barcicin, că cuvântul 
acesta „contemplăză“ involvă în sine 
o trăgănare prea îndelungată a săvîr- 
şirei acelui statut. Să-l facem acum.

loan de P r e d a :  Propunerea co
misiunei merge prea departe acceptând 
ceva, ce nu ar trebui să acceptăm.

Guvernul prin pretensiunea sa 
vrea să facă o gaură în autonomia bi- 
sericei nóstre, prin introducerea de or-
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ganisme nóue în ea. Reuniunile sunt 
supuse direct bisericei, şi prin urmare 
numai biserica prin organele sale are 
sé vegheze asupra lor. Formulându-şi 
reuniunile statute şi aşternându-le gu
vernului, aprobarea acelora depinde 
dela bunăvoinţa séu arbitriul guvernu
lui, unele vor primi aprobarea, altele 
nu, şi astfel ne vom trezi, că nu mai 
avem reuniuni. Noi trebue la tot oaşul 
sé protestăm în contra ingerinţei gu
vernului, ér afacerea propun: a se 
transmite Yen. Consistoriu spre studi- 
are, ér la anul venitoriu sé vină cu 
un proiect de resoluţiune în materie.

loan cav. de P u ş c a r i u :  Vréu 
se dau o mică desluşire. Noi trebue 
sé facem deosebire între c o n f e r i n ţ e  
î n v ă ţ ă t o r e s c i  şi r e u n i u n i  î n  vé- 
ţ ă t o  r ései .  Conferinţele sunt provă- 
(jute în Statutul organic sancţionat de 
Maiestatea Sa, ér reuniunile s’au creat 
de atunci íncóci şi prin urmare sunt 
supuse legilor de stat în vigóre. Ade- 
rez la propunerea comisiunei.

Dr. Yas. Bol o g a : Se luăm spre 
sciinţă raportul consistoriului.

Dep. Nie. I v a n  cere încheierea 
discuţiei.

La vorbire mai erau insinuaţi de
putaţii: Vas. Damian, D. Comşa, Dr. 
L. Leményi, toţi în contra propunerii 
comisiunei, ér Aug. Nicórá pentru co- 
misiune. Acest din urmă abstă, ér’ 
în numele celoralalţi vorbesce dep. Vas. 
Dămi an ,  arătând, că conferenţele în- 
văţătoresci au fost normate prin sta
tutul organic, însă praxa le-a delăturat. 
Statutul org. vine în contradicere cu 
Regulamentul congresual, (aici citâză 
anumiţi §§. din regulamentul congre- 
sual, în cari se recunósce existenţa reu
niunilor învăţătoresci.)

Dr. P. Ş p a n ; Guvernul încă dela 
plăsmuirea statutului organic şi-a re
servat dreptul de ingerinţă, unde el 
crede de lipsă, să rămânem pe lângă 
reuniuni şi să ne facem statute.

Punendu-se la vot propunerea de
putatului Preda, cade, şi se primesee 
propunerea comisiunei cu acea modi
ficare, ca raportul consistoriului să se 
iee spre sciinţă.

Urmézá comisiunea financiară.
Referent Dr. loan Mihu.
Raportul consistoriului, ca senat 

epitropesc fiind tipărit şi împărţit în
tre deputaţii sinodali se consideră de 
cetit, se primesee în general ca basă 
la desbaterea specială şi se aclude la 
protocol sub litera coréspuncjétóre.

La desbaterea specială sinodul la 
propunerea comisiunei ia spre sciinţă 
punctele 1, 2 şi 3 cu privire la fon
duri şi fundaţiuni, ér cu privire la 
punctele 4 şi 5 din raport, comisiunea 
face urmätörea propunere : Considerând 
că consistoriul la zidirea caselor de pe 
„Spinarea cânelui“, cari au sé servâscă 
ca dormitóre şi refectoriu pentru elevii 
seminariali, a trecut cu 11,574 fl. 33 cr. 
preste suma de 25,000 fl. votată de 
sinod în sesiunea trecută, se îndrumă 
acela a arăta motivele pentru cari a 
fost silit a trece cu o sumă atât de 
mare preste suma votată de sinod şi 
a da desluşiri, dacă prin zidirea făcută 
s’a satisfăcut trebuinţelor necesare pen
tru un timp mai îndelungat.

Referitoriu la posiţia adaptării la 
caselor din Piaţa cea mică, 9200 fl., 
comisiunea propune, ér sinodul con
clude : Consistoriul se îndrumă a arăta 
motivele pentru cari s’a aflat îndemnat 
a face la casa din Piaţa mică adaptări 
în sumă de 9200 fl., fără ca acésta să 
fi fost cerută şi votată de sinod, şi 
apoi a arăta cu cât s’a ridicat renta
bilitatea anuală a acestei case. Încât 
privesce suma de 3000 fl. a contului 
reparaturilor făcute la casa metropoli
tană, se iau spre sciinţă şi se apróbá 
din partea sinodului.

Punctul 6 despre restanţierii fon
dului de pensiune, comisiunea propune 
sinodului ă-1 lua spre sciinţă cu obser
varea, ca consistoriul să continue cu 
executarea conclusului luat în acésta pri
vinţă în sesiunea trecută (Nr. 67 1896), 
«ér dacă resultatele obţinute în decur

sul anului nu vor fi mulţămit0re, con
sistoriul în sesiunea proximă sinodală 
să vină cu propuneri făcute în înţe
lesul §-lui 31 din Normativul fondului 
de pensiune pentru de a delătura acelea 
disposiţii ale Normativului, cari s’au 
dovedit nepractice şi neesecutabile, 
eventual a se completa cu de acelea 
pe cari experienţa făcută le reclamă.

Sinodul primesee propunerea co
misiunei. Punctele 7, 8 şi 9 despre 
ajutórele votate din fundaţiunea „Şa- 
guna " ,  despre scontrarea cassei şi 
despre împrumuturile acordate parti
cularilor din fondurile archidiecesane, 
se i-au spre sciinţă.

Partea privitóre la administrarea 
şi manipularea averilor comunelor bi- 
sericesci şi despre donaţiunile făcute 
în decursul anului expirat, comisiunea 
propune sinodului a le lua spre sciinţă 
pelângă exprimarea mulţămitei dona
torilor. Sinodul primesee.

Urmézá în raport punctul III. despre 
raţiociniile comunelor bisericesci pentru 
regularea cărora încă în sesiunea sino
dală din anul trecut s’a luat un conclus 
sub Nr. 50, dar cu tóté aceste datele 
presentate în raportul consistoriului 
din anul acesta fac o deprimátóre im
presie şi lasă încă mult de dorit. Sunt 
în restanţă 37 protopresbiterate cu 
114 raţiocinii şi 938 comune cu 3234 
raţiocinii. Din motivul acesta comi
siunea propune:

I. Sinodul cu părere de rău s’a 
convins, că conclusul său luat în se
siunea trecută sub Nr. 50 pentru re
gularea acestor afaceri nu s’a executat 
şi că peste tot consistoriul nu întrevine 
cu rigórea şi stăruinţa recerută de im
portanţa acestui obiect.

II. Consistoriul primesee din nou 
însărcinarea de a executa conclusul 
sinodal amintit, comunicându-1 în tim
pul cel mai scurt tuturor protopresbi- 
terilor şi comunelor bisericesci, cari 
sunt în restanţă cu substernerea raţio- 
ciniilor.

III. Consistoriul se índatorézá a 
veni în sesiunea viitóre cu raport des
pre resultatul abţinut în acésta privinţă 
şi cu păreri despre măsurile, ce ar fi 
de luat pentru regularea raţiociniilor 
comunelor bisericesci.

Propunerea acésta a comisiunei a 
dat nascere unei discuţii îndelungate, 
la care au luat parte mai mulţi de
putaţi.

Dr. Nicolau O l a r i  u observă : nu 
e adevărat, că Consistoriul n’ar fi exe
cutat conclusul sinodal No. 50 din 
anul trecut, deóre-ce s’a trimis o or- 
dinaţiune consistorială tuturor proto- 
presbiterilor (Protopresbiterii de faţă 
mişcă din cap semnul negaţiunei. Rap.) 
în înţelesul căreia pănă în 1 Octombre 
a. tr. trebuiau să înainteze raţiociniile.

Aug. A. N ie oară.  Datele cetite 
în raportul consistorial au stérnit o 
disposiţie veselă între membrii sinodali, 
asupra mea însă au făcut o impresie 
dintre cele mai deprimátóre. Indolenţa 
observată în sus şi în jos e condamna
bilă. Eu cu părere de rău trebue să 
constat, că conclusele aduse nu se exe
cută nici în sus, nici în jos. Propune- 
nerea comisiunei e cât se póte de do- 
mólá şi mă mir cum de Dl conde- 
putat Dr. Olariu se mai incércá a 
apăra un lucru regretabil. Nu vréu să 
acuş pe nime, dar e o scusă férte 
slabă şi din partea d-nilor protopres- 
biteri motivul, că nu li s’a făcut cu
noscut din partea consistoriului con
clusul respectiv; nu pot accepta scusa 
acésta şi din motivul, că D-lor mai cu 
toţii sunt deputaţi sinodali, şi astfel ar 
trebui sé cunóscá conclusele aduse de 
sinod. Cu regrete nu merge atunci, 
când întreg organismul bisericei nóstre 
sufere de un rău, a cărui causă noi 
înşine suntem. Dacă vrem să vinde
căm rana, trebue să aplicăm puţin fer 
roşu atât in sus, cât şi în jos, căci 
numai aşa vom ajunge la un bun re- 
sultat. Din considerarea acestora pri
mesc propunerea comisiunei pe lângă 
care fac următoriul aditament: Consi
storiul se îndrumă a esmite un ordin

cu termin de 6 luni, în care termin 
au să se înainteze raţiociniile restante 
sub urmarea cercetării disciplinare.

loan de P r e d a :  Nu pot primi 
aditamentul făcut de deputatul Nic0ră, 
de óre-ce în un termin de 6 luni tótá 
archidiecesa am pune o sub cercetare 
disciplinară. Aici nu e vorbă de re- 
nitenţă, ci eu cred, că greutatea corn 
punerii raţiociniilor e causa principală 
a restanţierilor însemnate, tocmai de 
aceea aş fi de părerea, ca noi să cău
tăm o modalitate mai uş0ră în corn 
punerea lor. Primesee propunerea co
misiunei.

loan cav. de P u ş c a r i u :  Pri- 
mesce propunereă comisiunei cu adau
sul : ér încât neregularitatea s’a referi 
la protopresbiteri, consistoriul să tri
mită comisari pe spesele protopresbi- 
terilor, întocmai după-cum protopres
biterii au să reguleze afacerile, pe spe
sele parochului negligent.

Vict. T o r d ă ş i a n u  : Deóre-ce 
între restanţierii cu raţiocinii s’a a- 
mintit şi gimnasiul din Brad, mă ţin 
dator a descoperi Ven. Sinod o decla- 
raţiune făcută în comisiunea financiară 
şi anume: raţiociniile gimnasului din 
Brad sunt încheiate pănă la finea anu
lui 1896, dar’ fiind în chestiunea re- 
galiilor reclamate de ministru, nu le-am 
putut aşterne Ven. Consistoriu. Acuma 
se află la oficiul protopresbiteral spre 
înaintare.

Cu privire la restanţele comunelor 
bisericesci primesee şi aditamentul dlui 
Nicórá cu observarea, ca terminul de 
6 luni să nu se considere ca un ter
min în care trebue să între tóté raţio
ciniile restante, ci în terminul acesta nu
mai să se porniască o acţiune în di
recţiunea dorită.

In cât privesce afirmaţiunea dlui 
deputat P r e d a ,  că greutatea compu
nerii ar fi causa multelor restanţe ob
serv, că numai unul, carele în veci 
nu s’a ocupat cu compunerea socote
lilor bisericesci, póte afirma aşa-ceva.

Dr. II. P u ş c a r i u :  Causa ace
stui rău devenit tradiţional se atribue 
după mine unei împregiurări nu atât 
de relevante şi anume, că consistorial 
nu ar fi esmis ordinaţiune pe basa 
conclusului sinodal din anul trecut. 
Altele sunt căuşele: Stările nefavo
rabile din unele comune, unde nici 
epitropi nu sunt, cari să scie scrie, şi 
astfel totul cade în sarcina preotului. 
Constatăm cu bucurie, cum unii din
tre domnii protopopi merg înainte din 
an în a n ; sunt unii însă cari în pri
mul rénd îşi desconsideră chemarea 
lor şi a dóua-órá nu rischézá spesele 
recerute în astfel de afaceri. Luân- 
du-le tóté aceste în considerare, resul
tatele nu sunt tocmai aşa de îngriji- 
tóre după-cum la prima privire ni-se 
par. Să nu fim prea pessimisti şi să 
nu atribuim totul numai unor momente 
nu tocmai principiale. De altcum nu 
am nimic în contra propunerii comi
siunei.

Tul. R o ş e s c u : Prea sunt grele 
acusele, ce din tóté părţile se ridică 
asupra nóstrá, a protopresbiterilor. In- 
tr’o vorbire mai lungă le respinge ară
tând că sărăcia şi nesciinţa poporului 
sunt căuşele răului discutat. Mă declar 
în contra propunerii făcută de comi- 
siune, recomandând Venerabilului sinod, 
că íntrégá executarea şi regularea ace
stei afaceri să o încredinţăm bunei 
cliibzuiri a Ven. Consistoriu, despre 
ce în sesiunea proximă va avé să ne 
raporteze.

Dr. Gavr. B u z u r a :  Din capul 
locului mă declar pentru propunerea 
comisiunei, nu pot însă primi adita
mentul dlui Nicórá. deóre-ce cu greu 
cred eu, ca o lenevire de 10 ani să o 
poţi îndrepta în 6 luni. Propun, ca 
terminul de 6 Inni să-’l facem de un an.

A mai vorbit dep. D. P a ş c a pen
tru propunerea comisiunei. Ceréndu-se 
încheierea discuţiei, propunerile se pun 
la vot. Resultatul a fost, că propu
nerea comisiunei s’a primit cu unani
mitate, ér aditamentele lui Nicórá şi 
Dr. Buzura au fost respinse.

Punctele 5, 6 şi 7 despre deposi" 
tele comunelor bisericesci, despre afa
ceri de comasări şi segregări şi despre 
fundaţiunile „loan Popescu“, „Ispas 
şi Dr. Absolon Todea“ la propunerea 
comisiunei se iau spre sciinţă.

La sfârşitul şedinţei deputatul M. 
C ir  1 ea face propunerea, ca şedinţele 
sinodale, fiind încă multe agende de 
pertractat, să se ţină şi după amédi. 
Sinodul primesee cu restricţiunea : dacă 
va fi de lipsă.

Cu aceste şedinţa se încheie la 2 
óre d. a., ér şedinţa proximă se fixézá 
pe Vineri la 10 óre a. m.

Şedinţa a Vl-a.
Vineri la 25 Aprile, 1897.

Şedinţa se deschide la órele 10 a. m. 
Preşedinte I. P. S. Sa: Miron Romamd. 
Notar: l o a n  Moţa.

Se cetesce protocolul şedinţei an- 
terióre şi după unele modificări se au
tentică.

înaltul presidiu presentézá esibi-
tele:

ci) Rugarea alor 21 membrii ai 
sinodului protopresbiteral din tractul 
Haţegului, pentru de a i-se permite 
actualului administrator Avr. S t a n c a ,  
să competeze la postul de protopres- 
biter ;

b) Rugarea comunei B ă c ă i n ţ i ,  
pentru de a se desface de tractul Geó- 
giului şi a se adnexa la tractul Orăştiei;

c) Cererea comunei Ş o m o r t i n  
pentru un ajutoriu în scopul edificărei 
unei biserici.

Tóté se dau comisiunei petiţionare.

Interpelări şi propuneri.
Dep. Demetriu C o m ş a interpelézá 

astfel:
In anul 1884 sub Nr. protocolului 

sinodal 102, la interpelaţia ce adresa
sem în cestiunea anomaliei cu patro
natul dela biserica nóstrá sibiană, su- 
burbiul Iosefin, Excelenţia Vóstrá aţi 
binevoit a constata, că „afacereaxeste 
în referadă la consistoriu spre a se 
regula şi aduce în armonie cu dispo
sable Statutului oiganic — adăugând 
speranţa, — că la sinodul proxim se 
va presenta o propunere pentru regu
larea relaţiilor acelor parochii“. De 
când cu acésta declaraţie şi promisiune 
solemnă şi pănă în present, au trecut 
nu mai puţin ca 11 ani, fără să fi ur
mat vre-o resolvire, să-mi fie deci 
permis a întreba:

Continuă afacerea indicată a fi şi 
a(li în referenda consistoriului şi cum 
se justifică trăgănarea óre-cum nesfîr- 
şită? Nu sunteţi Excelenpa Vóstrá de 
credinţă, că o mai departe trăgănare 
este de natură de a jigni şi respective 
nimici speranţa resolvării promise acum 
12 ani? Dacă da, în cât timp cre
dincioşii acelei parochii pseodoconsti- 
tuţionale pot conta, că afacerea se va 
regula aievea, în sensul Statutului or
ganic.

Excelenţia Sa răspunde, că la mo
ment nu şi aduce aminte ce va fi ho- 
liotărît consistoriul în causă; apoi dă 
unele informaţiuni cu privire la pa
tronatul bisericei, după cax-i declară, 
că interpelaţia o va da consistoriului 
spre a face us de ea, şi dacă póte, să 
vie în sesiunea viitóre cu răspuns.

Interpelantele se declară întru 
atâta mulţumit cu răspunsul, întru cât 
speră, că consistoriul se va ocupa cu 
afacerea acésta în decursul anului şi 
va da răspunsul în sesiunea viitóre.

Sinodul ia la cunoscinţă.
Deputatul Vas. D ă m i a n  din în

sărcinarea mai multor deputaţi face 
următdrea interpelaţie:

Prin conclusul sinodal Nro. 78 
din 1896 s’a normat dotarea clerului 
din archidiecesă şi s’a decis, ca exe
cutarea disposiţiunilor în acestă causă 
să se facă imediat după sinod. Findcă 
acest conclus normativ nu s’a pus în 
lucrare, nici raportul, ce s’a pus în 
vederea sinodului în acâstă materie 
pănă at}i n’a intrat, după-ce ne aflăm 
la finea sesiunei şi chestiunea este de
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mare importauţă reservându-mi dreptul 
de a face eventuală propunere în causă, 
îmi permit urmátórea întrebare: Are 
sé între raportul promis, încă astăfii, 
séu nu?

Presidiul crede, că nu va întră, 
deóre-ce actele din cestiune se află la 
dînsul, dar din prea marea îmbulzală 
a lucrurilor, nu le-a putut resolva şi 
astfel nici consistoriul n’a putut pre
găti raportul.

In urma acestui răspuns interpe- 
lantele propune:

Afacerea privitóre la încassarea si- 
doxiei, anume executarea conclusului 
sinodal Nro. 78 din 1896, în legătură 
cu interpelarea de mai sus şi răspunsul 
primit, să se dee comisiunei organisătăre.

Sinodul primesce propunerea acésta.
Deputatul Dem. Com şa propune : 

Avénd în vedere, că o mulţime din co
munele nóstre bisericesci se află în 
restanţă cu preste 3000 raţiocinii;

avénd in vedere, că acăstă stag
nare inspiră mari îngrijiri în viitoriul 
cel mai apropiat, şi e de natură a pri
mejdui averile bisericesci, şi aşa insu
ficiente ;

avénd în vedere, că una dintre 
căuşele principale ale stagnării este 
negreşit lipsa priceperii şi destoiniciei 
în manipularea cu averile şi în pur
tarea socotelilor, şi mai ales, că preo
ţilor le vine sarcina de a controla şi 
fórte adesea de a face înşişi raţiociniile;

avénd în vevere, că fără motive 
vădite, studiul comptabilităţii, care se 
predase în seminariul nostru arcliidie- 
cesan din Sibiiu, mai mulţi ani cu 
succes recunoscut, prin noul regula
ment seminarial a fost scos din rân
dul studiilor, şi în fine,

avénd în vedere, că pe séma ele
vilor noştri teologi studiul comptabili
tăţii ar trebui, şi ar putea fi introdus 
fără temeri de a-i îngreuna cu studii şi 
óre prea multe, propun, ca Yen, Sinod 
să enunţe ca conclus :

^ Cu începere delaanul şcolar 1897/8 
se reintroduce la seminariul nostru stu
diul comptabilităţii, avénd a se preda 
teologilor din anul al III-lea în câte 2 
óre pe săptămână.

Se predă comisiunei şcolare.
Comisiunea verificátóre prin refe

rentul Dr. Vas. Bo l oga  raportézá, că 
actul de alegere a deputatului mirén 
din cercul Braşov, loan P o p e a se află 
în regulă, ér credenţionalul nefîind 
atacat prin protest, propune verifica
rea lui.

Se verifică.
In legătură cu acésta, cererea de 

concediu, ţinută în suspens pănă lă 
verificarea credenţionalului, se resólvá 
acordândui-se concediul cer ut din causă 
de morb pe întrdgă durata sesiunei.

Cu privire la propunerea depu
tatului Mateiu V o i 1 e a n, făcută în şe
dinţa a ll-a de a căuta motivele pentru 
cari alegătorii cercului Murăş-Oşorheiu 
s’au abţinut dela vot, comisiunea ve
rificátóre, 'neputând constata din acte, 
că alegătorii s’au abţinut liberi dela 
eserciarea dreptului lor şi nici aceea, 
că organele subalterne ale consistoriu- 
lui şi-ar fi făcut datorinţa cu privire 
la convocarea şi ţinerea sinódelor elec
torale, propune, ér sinodul conclude:

Consistoriul se îndrnmă a face 
cercetare în acésta afacere şi a raporta 
la proxima sesiune sinodală.

Comisiunea organisátóre prin re
ferentul său Leontin S i m o n e s c u  
presentézá „Literele fundaţionale“ asu
pra fundaţiunii „ l o a n  P o p e s c u “. 
Fundaţiunea constă din colecta între
prinsă în anul 1893 din indemnul 
propriu a asesorului Mateiu Yoilean, 
care fundaţiune cu finea anului 1896, 
s’a urcat la suma de 1379 fl. 30 cr. 
Fundaţiunea este proprietatea archi- 
diecesei, se administréza prin consis- 
toriul archidiecesan, ér din interese se 
votdză stipedii pentru acei elevi din 
secţiunea pedagogică, cari vor dovedi 
în studii progres eminent şi o purtare 
morală bună.

Literele fundaţionale cu puţine 
modificări stilare se apróbá de sinod şi 
se aslud la protocol.

Referentul comisiunei organisátóre 
Dr. loan Mi hu, cu privire la raţioci
niile fondurilor, fundaţiunilor şi depo- 
sitelor administrate de consistoriu pro
pune : aprobarea acelora şi votarea 
absolutoriului pentru anul trecut.

Sinodul primesce.
Cu privire la salariile canceliştilor 

preliminate în cai cina fondului general 
administritiv, cari însă nu apar justifi
cate în nici o posiţie din raţiocinii, co
misiunea propune: Consistoriul pri
mesce înărcinarea a raporta la anul 
viitoriu, că pentru cari motive nu se 
ridică salariile canceliştilor din fondul 
în sarcina căruia sunt preliminate, şi 
că de unde îşi ridică canceliştii sala
riul lor?

E x e l e n ţ i a  Sa M e t r o p o l i t u l  
dă din presidiu unele lămuriri în pri
vinţa acésta, că adecă toţi canceliştii 
şi-au primit salariul fără nici o scă
dere; deóre-ce însă la cassă nimic nu 
se solvesce fără asignatura Exelenţiei 
Sale, ér densului fiind din sémá afară 
ocupat cu alte afaceri, i-a lipsit timpul 
necesar de a face asignările, şi astfel 
li-sau anticipat canceliscilor salariile 
din alte mijlóce. Cere deci, ca Venerab. 
Sinod să indemniseze consistoriul, ca 
din fondul general administtativ se îna
poieze şi pentru trecut sumele compe
tente, acolo, de unde s’au anticipat.

Dep. loan de P r e d a :  In urma 
lămuririlor date de presidiu eu aflu de 
superfluă propunerea comisiunei şi mă 
aflu îndemnat a face urmátórea contra
propunere :

Consistoriul se îndrumă a regula 
chestia solvirii salarielor cencelistilor 
şi pentru trecut, şi a raporta sinodului 
viitor.

Punéndu-sela vot, propunerea de
putatului Preda cade cu 14 contra 19 
voturi, şi se enunţă ca conclus propu
nerea comisiunei.

Acelaş referent propune: Resul- 
tând din raţiociniul anului espirat, că 
la fondul general administrativ în urma 
neîncassărei taxei sidoxiale nu s’a pu
tut face capitalisarea preliminată, şi că 
preste tot venitele incurse ale fondu
lui nu sunt de ajuns pentru acoperi
rea trebuinţelor: Sinodul încă în sesi
unea presentă să ia măsurile cuvenite 
pentru încassarea sidoxiei, spre care 
scop conclusul present se transpune 
comisiei organisátóre pentru a veni cu 
propunere în acest obiect.

Sinodul primesce propunerea şi 
o predă comisiuni organisátóre.

Deóre-ce prin sistarea licenţiilor 
protopresbiterale, organele bisericesci 
par a fi înţeles, că nici taxa de 35 cr. 
de cununie să nu o mai încasseze, co
misiunea propune, ér sinodul conclude : 
Intru augmentarea fondului general 
administrativ se îndatoresce consistoriul 
a continua cu încassarea regulată a ta
xelor usitate la caşuri de cununii.

Dorind sinodul a cunoşce renta
bilitatea capitalelor elocate în diferite 
zidiri, face urmátórea propunere, pe 
care sinodul o primesce ca conclus: 
Consistoriul archidiecesan se îndrumă 
a face în fie-care an un conspect, din 
care să reiasă, esprimată în cifre, ren
tabilitatea fie-cărei zidiri, care conspect 
să se alăture la raţiociniile anuale

In fine acelaşi referent propune 
solicitarea conclusulni sinodal 55 din 
1896 cu privire la adausul salariului 
funcţionarilor dela cassă şi exactorat.

Sinodul decide solicitarea.
Cu aceste şedinţa se închide la 

órele 1 şi jumătate, ér şedinţa proximă 
se anunţă pe Sâmbătă la 10 óre a m.

Din parlamentul magiar.
Şedinţa dela 8 Maiu 1897 n.

Afii s’a ţinut în parlamentul nostru o 
scurtă şedinţă, fórte reu cercetată.

Presidentul Szilágyi Dezső în cuvinte 
alese, şi duióse face amintire despre teribila 
catastrofă dela Paris, despre care am luat şi

noi notiţă în numeral trecut al fóiei nóstre. 
S’a decis cu unanimitate, ca parlamentul să-şi 
prostérna înaintea tronului condolenţele sale 
pentru mórtea principesei Sofia, sora Majes- 
tăţei Sale împărătesei şi reginei nóstre, care 
şi ea şi-a aflat mórtea durerósá la acea ca
tastrofă, cadend jertfă activităţei sale de bi
nefacere pentru un scop umanitar.

Alt eveniment mai important al acestei 
şedinţe a fost interpelaţiunea lui Kossuth 
Ferencz în causa resbelului greco turcesc. 
Kossuth, fiice, că după-cum se vorbesce, ma
rile puteri europene ar fi trimis guvernului 
grecesc o notă în care li se recomandă gre
cilor încetarea ostilităţilor şi un armistiţiu. 
Astfel de notă s’ar trimite şi guvernului 
turcesc. Intréba deci pe ministrul-president: 
corespunde faima realităţii, ori nu ? dacă nu 
corespunde, atunci Austro-Ungaria n’are in- 
tenţiunea sé ia iniciativa în privinţa acésta, 
ca astfel sé se curme vărsarea de sânge şi 
ruinarea materială totală a acestor dóué state 
şi prin acésta păgubirea şi a altor state?

Răspunsul se va da la timpul său.
Altă interpelaţie mai de interes public 

a fost interpelaţia lui Várossy Gyula în 
causa unui teritoriu de 5000 jughere pădure 
în comitatul Ciucului, care teritoriu la regu- 
larea graniţei dintre Ungaria şi România a 
fost judecat Ungariei, dar nici pănă afii n’a 
ajuns de fapt respectivul comitat în pose
siunea aceluia. — Intréba deci pe ministrul 
de interne: luat-a disposiţiile necesare pe 
calea sa pentru vindecarea acestei anomalii 
şi că oficiul nostru de externe ce feliu de 
disposiţii a luat în causa acésta?

Interpelaţia se va comunica ministrului 
de interne şi ministrului-preşedinte.

Alte lucruri mai de însemnătate nu 
s’au petrecut în acésta şedinţă.

Numai ministrul de culte şi instrucţiune 
publică Dr. Wlassics a mai presentat rapor
tul despre resultatul instrucţiunei. Raportul 
se va pertracta la timpul său.

N o u  t ă t i .i
Dela sinodul archidiecesan. Şedin

ţele sesiunei sinodului nostru archidiecesan 
din anul curent s’au terminat aséra după 
órele 7.

** *
Sânţirea episcopului gr.-cath. Dr. 

Demetriu Radu pentru eparchia Lugo- 
şului s’a executat Dumineca trecută în cate- 
dtala metropolitană din Blaşiu în presenţa 
unui public fórte număros. P. S. Sa este om 
încă tinăr, abia de 36 ani, născut în Uifalău, 
fiu de ţăran. A studiat în Roma. Părinţii încă 
îi trăiesc şi au fost de faţă la chirotonirea lui 
întru episcop, dimpreună cu ceilalţi fraţi, su
rori şi alţi consângeni ai noului episcop. Ac
tul chirotonirei l’a executat I. P. S. Sa Me
tropolitul dela Blaşm Dr. Victor Mihályi, cu 
conlucrarea episcopilor Mihail Pavel dela Ora
dea-mare şi Dr. loan Szabó dela Gherla, asi
staţi de alţi mulţi demnitari bisericesci. La 
acest act a fost de faţă şi archiepiscopul ca
tolic Hornstein dela Bucuresci.

** ■*
Cas de niórte. Societatea academică 

„Junimea“ din Cernăuţi aduce la cunoscinţă 
mult íntristátórea scire despre trecerea din 
viaţă a scumpului şi neuitatului său membru, 
a dlui Vasiliu Veşalon) stud, teol., caro au 
repausat Luni în 21 (3 Maiu) a. c. în etate 
de 22 ani.

** *
Causa nenorocirei dela Paris se

fiice că a fost negligenţa manipulantului Ki- 
notografului, carele n’a fost cu destulă aten
ţiune la aprinderea lampelor electrice; apoi 
că, pavilonul era provăfiut cu multe uşi false 
numai pentru ornarea pavilonului, spre cari 
publicul alerga în masse spre a eşi afară, 
dar ne putând, s’a produs o aglomerare te
ribila în care fórte mulţi au fost mai întâiu 
striviţi, apoi arşi cu totul, ne mai puténdu-se
retrage înapoi. Cercetarea decurge.

** *
Tempesta te în comitatul Albei- 

iuferióre. In prima fii a lunei curente între 
órele 10 — 12 a. m. o tempestate grozavă îm
preunată cu ghiaţă de marimea óuelor de po
rumb s’a descărcat asupra B 1 a ş u 1 u i şi îm- 
pregiurimei. Ghiaţa a causa t simţite pagube 
în vii, holde şi în grădinile de legumi. în 
hotarul comunei P e t r i f a l ă u  fulgerul a 
omorît doi boi, ér servitoriul a rămas timp

îndelungat fără consciinţâ. Timpul e nefa
vorabil pentru economi, sămânăturile de pri
mă v eră au întârfiiat, drumurile sunt înfundate, 
ér locurile mai dela şes sunt pline cu apă.

Plugarii noştri privesc cu ochi îngrijo
raţi spre viitor.

** #
Rectificare. în raportul despre şe

dinţa a IV-a a sinodului archidiecesan, din 
propunerea dlui deputat Tit. Ghiaja au ră
mas atară unele cuvinte, cari alteréza sensul 
şi prin urmare ţinem a le rectifica; deci par
tea primă din alineatul 2 al motivelor aduse 
de d-sa, rectificat are să sune astfel: „consi
derând, că precum între protopresbiteri Sta
tutul de pensiune nu face deosebire séu ca
tegorii, deşi protopresbiteratele sunt fórte 
deosebite în privinţa venitelor, aşa nu ar 
trebui să facă deosebire nici între parochi 
din causa venitelor parochiale, deóre-ce ca 
preoţi ei toţi sunt între sine egali în rang“, 
etc.

Corespondenţă particulară
a „Telegrafului Român“.

Sebeş, 19 Aprile 1897.

Joi, în 17 a curentei s’a ţinut în Sebeş 
alegerea de protopresbiter.

însemnătatea actului sevârşit pretinde ca 
să arătăm de şi numai în liniamente generale 
decurgerea lui.

Corni sariul consistorial P. On. Dn. Moise 
Lazar, însărcinat cu conducerea alegerii a sosit 
în Sebeş, deja Mercuri, în 16 a curentei, în 
care fii la 4 a óre d. a. s’a întrunit comite
tul protopresbiteral pentru compunerea listei 
de candidare.

In fiiua urmátóre s’a întrunit, în bise
rica cea mare sinodul protopresbiteral. Sino
dului i-a premers s. liturgiă cu chemarea du- 
chului s. la care a servit dl comisariu cons, 
asistat de adm. prot. Sergiu Medean şi preo
tul Zevedei Mureşan din Sebeş. La finea s. 
liturgie dl comisariu consistorial a ţinut o cu
vântare petranfiétóre, arătând însemnătatea 
actului, ce este a se săvârşi.

Deputaţii sinodali, dimpreună cu publi
cul, venit în mare număr din întreg proto- 
presbiteratul, prin ritualele acestea şi la 
privirea frumósei biserici din Sebeş înfrum- 
şeţată în anul trecut, şi adusă în stare cum 
puţine biserici vor fi în archidiecesă, au fost 
bine şi adânc impresionaţi.

La 11 óre a. m. a fost deschis sinodul 
electoral, constantându-se, că suntpresenţi 61 
membrii sinodali.

Alegerea a decurs în ordine esemplara 
şi cu mare însufleţire, întrunind tóté roturile 
(61) unicul candidat, administratorul proto
presbiteral Sergiu Medean.

Astfel a decurs alegerea de protopresbi
ter la noi, Ia carea clerul şi poporul din pro- 
topresbiterat în unanimirate a recunoscut 
zelul şi activitatea concurentului, dovedit în 
tóté afacerile bisericesci şi naţionale, de când 
se află în Sebeş, şi care alegere póte servi 
de model. X. Y.

Raportul general al senatului 
scolariu.

Nr. 2411 Scol. 1897.

Venerabil Sinod archidiecesan! 
Consistoriul archidiecesan ca senat sco

lariu are onóre a da despre activitatea sa 
în decursul anului 1896 urmât.oriul 

Raport general:
I. Date despre activitatea senatului scolariu.

Senatul şcolariu a ţinut în decursul 
anului 1896 şedinţe 44, dintre cari 39 ordi
nare şi 5 extraordinare.

Piese în resortul senatului au întrat 
2659, dintre cari la 81 Decembre 1896 erau 
neresolvite 23, dar’ şi acestea pănă acuma 
’şi-au aflat resolvirea în curs normal. 

S ta r e a  în  v e t á m e n t  u lu i .
II. Institute de învăţământ.

1. Scóle medii.
a) G i m n a s i u l  mare ,  s c ó l e l e  r e a l e  şi  

c o m e r c i a l e  di n Br aş ov ,  
în decursul anului 1895/6 au funcţionat 

la gimnasiul mare din Braşov 12 profesori 
ordinari şi 1 extraordinar.

Şcolari s’au înmatriculat la începutul 
anului în tóté 8 clasele 319.
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în decursul anului au părăsit institutul 
13, şi astfeliu cu finea anului numărul elevi
lor a rămas 306, dintre cari 3 au fost pri- 
vatişti.

Dintre cei 303 elevi examinaţi au fost 
gr.-orientali 264, gr.-catolici 36, evangelico- 
lutherani 2, de legea mosaică 1.

După naţionalitate Români au fost 300, 
slovaci 2, israelit 1.

Pentru facerea examenului de maturi
tate în terminul din luniu 1896 a fost trimis 
ca comîsariu consistorial, ca şi în anii trecuţi 
archimandritul-vieariu archiepiscopesc Dr. Ila- 
rion Puşcariu, d:u partea guvernului s’a tri
mis directorul d’mnasiului de stat din Lugoş, 
Nicolau Putnoky.

La examen au fost admişi 15 abitu- 
rienţi, dintre cari 4 din causă de morb nu 
s’au supus examenului verbal, îndrumaţi fiind 
la facerea aceluia în terminul din Septembre. 
Cei 11, cari s’au supus examenului, au fost 
declaraţi maturi.

în terminul din Septembre 1896 s’au 
supus examenului cei 4 abiturienţi, cari s’au 
absolvat dela examen în terminul din Iuniu? 
şi 3 au depus examenul cu succes, provetjuţi 
fiind cu testimoniu de maturitate, 1 s’a re
legat la repeţirea examenului în terminul 
ordinariu din 1897.

în cele 4 clase ale şcdlei reale au func
ţionat 6 profesori dela acăstă şcfilă şi anume 
3 ordinari definitiv, 1 ordinariu provisoriu, 
şi 2 suplenţi, apoi 4 ordinari definitivi dela 
şcfila comerciala şi 1 catechet, cu totul 11.

Elevi s’au înmatriculat 147; în decur
sul anului au părăsit institutul 12. A rămas 
deci cu finea anului numărul elevilor exami
naţi 135, dintre cari greco-orientali au fost 
118, greco-catolici, 14, evangelico-lutherani 2, 
de legea mosaică 1 ; Români au fost 132, 
Magiar 1, German 1, Israelit 1.

La şc<51a comercială au funcţionat 4 
profesori ordinari definitivi dela acésta şcdlă,
1 catechet şi 6 profesori dela scólele reale.

Numeral elevilor înmatriculaţi a fost 
85, şi anume 84 ordinari şi 1 benevol. în 
decursul anului au părăsit institutul 3. Nu
mărul elevilor examinaţi a rămas deci la 
finea anului cu 81, toţi Români, dintre cari 
greco orientali 69 şi gr. catolici 12.

La facerea examenului de maturitate 
pentru terminul din luniu 1896 s’a exmis 
ca comisariu consistorial vicepresidentul efo
riei, protopresbiterul onorariu Vasiliu Voina, 
din partea guvernului ţerei, ca representant 
al ministrului de culte şi instrucţiune publică 
directorul gimnasiului de stat din Lugoş, Ni
colau Putnoky, ér din partea ministrului de 
comerciu inspectorul regesc de şc61e în pen
siune, Francisc Koós.

Admişi la examenul de maturitate au 
fost 26 de abiturienţi ai şcdlei comerciale, 
dintre cari 4 nu s’au presentat. Din cei 22 
cari s’au supus examenului, 18 s’au declarat, 
maturi şi s’au provăijut cu testimoniu de ma
turitate, 4 au fost îndrumaţi la repeţirea 
examenului în terminul din Septembre.

în terminul din Septembre s’au pre
sentat la examen 9 abiturienţi, dintre cari 
7 s’au declarat maturi, ér 2 s’au respins pe 
un an, având a repeta examenul în terminul 
din luniu 1897.

Numărul total al elevilor la tóté trei 
categoriile de şc61e cu finea anului a fost 
519. Dintre aceştia greco-orientali 451, gr.- 
catolici 62, evangelico lutherani 4 şi de legea 
mosaică 2.

în comparare cu anul şcolariu 1893/4, 
cu elevii 492, se arată o crescere de 27, în 
comparare cu anul şcolariu trecut 1S94/5, 
cu elevi 534, se arată o descrescere de 15.

La singuraticele categorii de şc61e ob
servăm următărea schimbare:

a) la gimnasiu în anul şcolariu 1894/5 
numărul elevilor a fost 313, în anul 1895/6 
acest număr s’a redus Ia cifra 303, este deci 
o descrescere de 10;

b) la şcdla reală în anul şcolariu 1894/5 
numărul elevilor a fost 140, în 1895/6 acest 
număr s’a redus la 135, este deci o decre- 
scere de 5;

c) la şcfila comercială numărul elevilor 
a rămas în ambii ani tot 181.

Programa gimnasiului se alătură sub '/.

b) G i m n a s i u l  d i n  Brad.
La acest gimnasiu au funcţionat 6 pro 

fesori ordinari definitivi şi 1 extraordinariu.

La începutul anului s’au înmatriculat 
120 de elevi, dintre cari 117 ordinari şi 3 
privatişti. în decursul anului au părăsit in
stitutul 6 şi la finea anului neexaminaţi au 
rămas 2. Numărul elevilor examinaţi a fost 
deci la finea anului 112, dintre cari greco- 
orientali 104, greco-catolici 4, romano-catolici 
2, şi de legea mosaică 2 ; români 118, ma- 
giari 2, israeliţi 2.

In comparaţiune cu anul şcolariu 1894/5 
cu 102 elevi, resultă o crescere de 10.

Programa gimnasiului se alătură sub %
2. Secţiunea -pedagogică a seminariului ar- 

chidiecesan.

c) A v e r e a  scó l e l o r .
Nemişc. edificii, pămănturi fi. l,020,352-29 
Mişcătfire, bani, hârtii de

valóre, mobile etc. . . fl. 281,485'58
Suma 1,301,836 87 

In comparaţiune cu anul trecut cu suma 
de 1,296,027 82 se arată o crescere de fl. 
5,810-05.

Venitul total anual al scólelor face suma 
de fl. 133,632-71.

In comparaţiune cu anul trecut cu 
suma de fl. 119,196:96 se arată o crescere 
de fl. 14,435-75.

Date mai speciale sub %
In secţiunea pedagogică a seminariului 

archidiecesan s’au înmatriculat cu începutul 
anului 1895/6 103 elevi, dintre cari în de
cursul anului au părăsit institutul 6 şi 1 a 
murit. Rămâne deci cu finea anului numărul 
elevilor 96 şi anume în cursul prim 46, în 
anul al doilea 28, în anul al treilea 22.

Studiile s’au propus prin cei trei pro
fesori definitivi şi cei 2 instructori.

In comparaţiune cu anul şcolariu 1894/5, 
cu elevi 85, se arată o crescere de 11.

Programa se alătură sub %
2. Şcole poporale, 

a) Co p i i  de şcolă.
In anul şeolariu 1895/6 numărul copiilor 

obligaţi a frecuenta şc01a a fost:
Dela 6—12 ani 
copii 41.225 
copile 35,842

cu totul 77,067

Dela 12—15 ani 
copii 16,006 
copile 15,343

cu totul 31,349

d) S a l a r i i l e  î n v ă ţ ă t o r e s c i .
Salariile învăţătoresci în anul şcolariu 

1896/7 dau suma de fl. 258,024-75.
In termin mediu computat vine pe un 

învăţătoriu suma de 296 fl. 60 cr.
Salariile acestea provin:

1. Din mijlócele bisericesci . fl. 55,919.80
2. Dela comuna politică . . n 35,817.-
3. Dela popor prin contrib. . n 143,913.90
4. Din v ic tua le .................... n 15,307.85
5. Din can to ra t.................... n 2,001.20
6. Dela archidiecesă . . . n 3,075.—
7. Cuincuenalii.................... n 1,000.—
8. Remuneraţiuni ca directori n 990.—

Suma a. 258,024.75
In comparaţiune cu anul şcolariu tre-

cut cu suma de 255,049 fl. 75 cr. se arată 
o crescere de 2975 fl.

Date mai speciale sub %
(Va urma.)

Au cercetat şcola în semestrul I.:
Dela 6—12 ani Dela 12—15 ani 
copii 29,985 copii 8,153
copile 22,215 copile 7,155

cu totul 52,200 (68%) cu totul 15,308 (49%)
Au cercetat şc0la în semestrul I I . :

Dela 6—12 ani Dela 12—15 ani 
copii 28,113 copii 7,250
copile 20,666 copile 6.690

cu totul 48,779(63%) cu totul 13,940(45%)
Suma tuturor copiilor obligaţi a fre

cuenta scóla a fost 108,408.
S um a tu tu ro r  copiilor, cari au  frecuen-

tat scóla în semestrul I. a fost 67,508 séu 
62%.

Suma tuturor elevilor, cari au frecuen- 
tat scóla în semestrul II. a fost 62,719 séu 
59%.

In comparaţiune cu anul şcolariu 1894/5 
la cei obligaţi a frecuenta scóla se arată o 
decrescere de 490, la cei cari au frecuentat 
scóla în semestrul I. se arată o decrescere 
de 1454, la cei cari au frecuentat scóla în 
semestrul II. o decrescere de 1169.

Esplicarea acestor decresceri, afară de 
fluctuaţiunile naturale, o dă împrejurarea că 
în mai multe comune s’au înfiinţat scóla co
munale şi de stat.

Date mai speciale sub 4/.
b) A d j u s t a r e a  s c ó l e l o r .

Edificii proprii şcolare sunt arătate în 
675 comune bisericesci, închiriate în 116, cu 
totul sunt edificii şcolare în 791 comune bi
sericesci.

Din acestea sunt indicate ca corespun- 
(létóre 683 şi necorespundétóre 158.

In comparare cu anul trecut edificiile 
proprii au crescut cu 4, cele închiriate au 
scădut cu 3.

Edificiile de scdlă corespundătfire au 
crescut cu 3, cele necorespundétóre s’au re
dus cu 2.

Grădini de pomărit sunt arătate în 532 
comune bisericeşti, dintre cari 317 sunt ară
tate ca cultivate şi 215 necultivate.

In comparaţiune cu anul trecut la cele 
cultivate se arată o crescere de 12, la cele 
necultivate o reducere de 82.

întocmiri pentru gimnastică au 254 co
mune bisericesci, — în comparare cu anul 
trecut o crescere de 4.

Lipsesc şi de astădată, ca şi în anii 
mergători, datele din protopresbiteratul Gió- 
giul II. acum contopit în protopresbitei-atul 
cel nou al Giógiului.

Dacă luăm în considerare cela 23 de 
comune bisericesci din acel protopresbite- 
rat, cu edificii proprii atunci la edificiile 
proprii aflăm o crescere de 27, şi la întoc
mirile de gimnastică o crescere de aseme
nea 27.

Date mai speciale sub %

Din public.*)

Declaraţiune.
Subscrişii ca cei mai de aprópe cunos

cători ai afacerei ivite între amicul nostru 
Ilarie Cb e n d i  şi dl Meşter, presentată în 
„Tribuna“ din 2 Maiu în rubrica „Din 
public" am trimis cu datul de 4 Maiu, „Tri
bunei“ o „lămurire“ cu rugarea de a o pu
blica. Am contat la simţiul de echitate şi la 
i m p a r ţ i a l i t a t e a  conducătorilor „Tri - 
bunei“ — însă ne-am înşelat, căci acésta le 
lipsesce.

In Nrul din 7 Maiu „Tribuna“ ne re- 
fusă publicarea lămurirei, dându-ne la „poşta 
redaeţiunei“ un răspuns jesuitic, al cărui 
conţinut l’am puté considera de vătămare, 
dacă nu am sei de unde vine.

Denegarea lămurirei nóstre ne dă drep
tul a constata:

că însuşi domnii dela „Tribuna“ au 
fost angajaţi în afacere;

c ă s’au genat a desvălf, că protegiatul 
dlor a fost colaborator la şovenista fóie „Ma
gyarország“ ;

că interesul lor este a brusca pe ami
cul nostru II. Chendi sub ori-ce condiţie;

că cu acest prilegiu „Tribuna“ şi în
deosebi stimabilul ei d i r e c t o r  a voit să şi 
răsbune pentru diferitele zătone ce dl Chendi 
’i le-a aplicat îndeosebi cu prilegiul când 
„Tribuna“ ne calumniase s o c i e t a t e a  nó- 
s t r ă  de l e c t u r ă ,  fără de a da loc recti
ficărilor. „ T r i b u n a “ şi a t u n c i  a v e a  
d ó r ’ p r o t e g i a t u l  său a p l i c a t  la o 
f ó i e  ung  u r é s e  ă.

Declarăm în urma acestora, că proce
dura acésta de a acusa fără a admite recti
ficări séu chiar lămuriri, este practicată numai 
de foile o v r e e s c i  şi ea face ruşine şi ne
cinste unei foi românesei, ce vrea să fie per 
eminentiam naţională.

Declarăm că d-nii dela „Tr buna“ obici- 
nuesc a fugi de adevăr ca bufniţele de lu
mină şi că abusăză în mod detestabil de co- 
lónele foii ce li s’a conerecjut.

Atât spre orientare!
B u d a p e s t a ,  la 9 Maiu 1897.

Ghiţă Măcellariu, Vasile Virgil Moisil,
stud. jur. stud. med. univ.

Mulţămite publice.
llustritatea Sa Preasânţitul Domn Ni- 

colae Popea, episcop în Caransebeş, în urma 
apelului nostru publicat prin Ianuarie a. c.

*) Pentru cele publicate în rubrica acésta 
redacţiuma nu este responsabilă.

a binevoit a ne trimite pentru scóla din 
Geaca 5 fl., pentru-ce i. se aduce cea mai 
profundă mulţăinită.

G e a c a ,  la 18 Aprilie 1897.
loan Puşca, 

paroch.

loan lonaşcu fost epitrop primariu au 
procurat pentru s. nóstra biserică pe spesele 
sale proprii un clopot în valóre de 260 fl. 
v. a. Pentru unu policandru în s. biserică 
procurat deja au contribuit loan Jonuşiu sen. 
cu 10 fl., loan Ionuşiu jun. cu 5 fl., loan D. Io- 
naşcu cu 5 fl., mai departe loan Bobanga a 
procurat o candelă cu 14 fl. şi în fine Toma 
Nicula un iconostasu frumos în valóre de 
40 fl.; pentru aceste fapte nobild şi adevărat 
crescinesci, în numele comitetului parochial 
mă simt plăcut îndatorat a le esprima numi
ţilor donatori şi pe calea acésta mulţămită şi 
recunoscinţă, asigurându-i totodată, că atot 
puternicul D-deu le va resplăti cu imbelşugare.

S e b e s u l - s u p e r i o r ,  16 Aprilie v.
1897.

Al On. D-Vóstre stimătoriu
în numele comitetului parochial:

loan Mateiu, 
paroch gr.-or. preşed.

Pentru biserica română gr.-or. din ora
şul Huniadórei s’au făcut în dfilele acestea 2 
daruri fórte frumóse şi anume:

Stimaţii domni Nicolau Muntean şi Ni
colau Stoicbiţa dimpreună eu dómnele soţii 
au adus 2 sfeşnice mari înaintea altarului în 
preţ de 120 fl. v. a., ér domnul Nicolau 
Dima şi dómna-i soţie au adus un „balda
chin“, care se folosesce pentru înălţa solem
nitatea sărbărei comemorative a înmormân- 
mentării şi a învierii Domnului Christos, în 
preţ de 150 fl. v. a.

Comitetul parochial, în numele paro- 
chiei, se simte plăcut îndatorat a le aduce 
mulţumită publică marinimoşilor donatori, do
rind u-le, ca bunul D-deu să le dăruâscă 4>le 
îndelungate şi fericite, ca şi de aici înainte 
să mai p0tă aduce astfel de daruri evlavióse 
spre lauda dînşilor şi a paroebiei nóstre.

H u n i a d ó r a ,  la 10/22 Aprilie 1897. 
Pentru comitetul parochial:

Goorge Oprea, 
par. gr.-ort.

CONCURS
Pentru întregirea postului de no^r cer- 

cual în comunele Săsăus şi llimbav — în 
acésta din urmă este şi post de vice-notar 
se escrie prin acésta concurs.

Emolumentele sunt:
1. Salariu 400 fl.
2. Cuartir natural în casa comunală 

(2 odăi, 1 bucătărie).
3. Pauşal de încălzit şi luminat 12 fl.
4. Pauşal de cancelarie 30 fl.
5. Venitele statuari pentru lucrări pri

vate.
6. Fiind noul notar propus şi ca con

ducător de matricule civile reg. ung., 80 fl.
Cererile instrnate conform Art. de lege 

I. din 1883, provecjuţi cu document despre 
cunoscinţa limbilor şi subscrise cu mâna 
proprie, sunt a se înainta la acest oficiu 
pănă în 25 Maiu a. C. 12 óre din ţii.

N o c r i c h ,  în 4 Maiu 1897.
Bedeus,

[62] 1-- 3 protopretor.

Szeben vármegye alispánja.

8991/397 V. [63] 1 - 1

Pályázati hirdetmény.
A szebenvármegye pénztáránál meg- 

üsesedett, a törvényhatósági bizottság általi 
választás utján betöltendő, évi 1200 írt. fize
téssel és 200 frt. lakbérrel javadalmazott 
pénztárnoki, esetleg az ennek betöltése által 
megüresedendő, is hasonló módón betöltendő 
évi 900 frt. fizetéssei és 200 frt. lakbérrel 
javadalmazott ellenőri állomásra, ezennel pá
lyázatot hirdetek azon megjegyzéssel, hogy az 
ezen állomásokra megválasztandó pályázók 
egy évi fizetésüknek megfelelő tiszti ovadékat 
tartoznak letenni.

Felhivom pályázni óhajtókat, hogy az 
alabbiak értelmében felszerelt pályázati fo
lyamodványaikat és pedig a közszolgálatban 
levők rendes szolgálati utón méltóságos Thal- 
mann Gusztáv úrhoz szebenvármegye főispán
jához 1897 évi Május hó 31-ig annál bizo
nyosabban nyújtsák be, mivel ellenesetben 
kérésük nem fog figyelembe vétetni.

Szebenvármegye szolgálatában még nem 
levő pályázok, megfelelő okmányokkol kimu
tatni tartoznak az 1883 évi I. t. ez. 18 § a 
szerinti minősítettségüket, előéletük fedhet- 
lenségét és eddigi foglalkozásaikat, a köz- 
szolgálatban levők pedig még eddigi alkal
maztatásukat.

N a g y - S z e b e n ,  1897 május hó 8.
Reissenbcrger,

alispán.
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